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Kdo je nakonec „outsiderem“ aneb Jak to vidím já
GABRIELA STAŠOVÁ

Ačkoli zatím vlastní děti ne-
mám, stav mezilidských vzta-
hů mě už dnes nutí zamýšlet se
nad tím, jak do budoucna po-
jmout jejich výchovu.

Jednoho dne jsem vedla po-
měrně zajímavou debatu s jed-
nou ze svých kamarádek a
zjistila jsem, že v žádném pří-
padě nejsem sama, koho tento
problém trápí. Společně jsme
totiž nakonec došly k závěru,
že se v dnešní společnosti vy-
skytuje jen málo jedinců, kteří
by byli během dětství a dospí-
vání schopni ustát tlak svého
okolí a zůstat takovými, jaký-
mi ve skutečnosti opravdu (a
přirozeně) jsou. S kamarád-
kou jsme se shodly na tom, že
nejčastěji děti, které byly v
dětství rodiči vedeny ke sluš-
nosti, poctivosti, pozitivnímu
přístupu k druhým, ke všeo-
becnému přehledu, kladnému
vztahu ke vzdělávání a dalším
tradičním hodnotám, jsou
dnes společností vnímány spíš
negativně. Přetechnizovaná
doba způsobuje především to,

že se lidé navzájem odcizují a
většina dětí a mladých tráví
značnou část svého volného
času na židli u počítače a o
vnější reálný svět se přestá-
vají zcela zajímat.

Možná vyjadřuji svůj názor
trochu nadsazeně, ale před-
stavte si, že se rozhodnete mít
dítě, které posléze vychová-
váte svědomitě, celé jeho dět-
stvínanějdohlížíteastarátese
o to, aby mu bylo na světě co
nejlépe, posíláte jej do růz-
ných zájmových kroužků, aby
se rozvíjelo, a ne pouze bezdu-
še tzv. „běhalo kolem domu s
klíčem na krku“. Zkrátka se
snažíte dát dítěti kvalitní zá-
klad pro jeho další život, za-
tímco ti méně uvědomělí ro-
diče posadí své dítě k počítači,
popř. pošlou ven a starají se o
svou práci, v horším případě
pouze o svou zábavu. Bohužel
rodičové tohoto „typu“ jsou v
převaze a vaše „opečovávané“
dítě se dostane do kolektivu,
kde jsou majoritou děti rodi-
čů... nazvěme je „méně svědo-
mitými“. Na světě je rázem
outsider s knihou v ruce či ně-

jakou dobře rozvinutou
schopností nebo odlišnými zá-
jmy a koníčky, což ovšem ko-
lektiv (na rozdíl od vás, pyš-
ných rodičů) jen tak neocení.
…jestli vůbec… a můžeme být
„rádi“, když tento námi vní-
maný klad není v kolektivu
posuzován jako handicap…

Všichni totiž moc dobře ví-
me, jak to v takovém kolekti-
vu chodí. Tento „outsider“ (v
uvozovkách proto, že ve sku-
tečnosti a objektivně vzato je
na výši právě tento jedinec)
prožívá často ústrky svých
vrstevníků a čelí jejich po-
směškům kvůli jiným zá-
jmům, přehledu a někdy také
dobrým známkám. V lepším
případě se časem kolektiv
umoudří, ale mnohem častěji
se setkáváme spíš s horší va-
riantou, kdy se toto „prokletí“
táhne s naším „outsiderem“ až
do vyšších ročníků a někdy
vlastně až do té doby, než se do-
stane mezi sobě rovné jedince,
někdejší stejné „outsidery“.

Není proto divu, že řada
mladých lidí plánujících rodi-
nu už považují i tuto skuteč-

nost za pádný důvod, proč si
pořádně rozmyslet, zda mít či
nemít děti, a pokud je mít, jak
je tedy kvalitně pro život v
dnešní době vychovat. Stává
se, že lidé obdivují jedince,
kteří dokázali překonat mno-
ho překážek. Ale kdyby tyto
překážky měli překovávat oni
sami nebo je prožívat se svým
dítětem, asi by se velmi pole-
kali a teprve tento moment by
je možná upozornil na to, že
něco není zcela v pořádku.
Odolnými se jedinci stanou jen
díky překonávání těchto pře-
kážek, pokud vše ustojí, pro-
tože vždy tomu tak nemusí být.

Je zcela jisté, že slabší po-
vahy vždy půjdou s davem.
Vzdají se předem a dobrovol-
ně možnosti být v životě výji-
mečnými, aby se nemusely po-
týkat s výše popsanými pro-
blémy. Raději splynou s da-
vem, než by se vzdaly určité
kolektivní glorioly. A ti sil-
nější? V očích jiných, „kolek-
tivních“, zřejmě zůstanou out-
sidery stále, protože se snaží jít
potichu svou vlastní cestou,
přestože je někdy právě tato

cesta až příliš viditelná a trni-
tá pro druhou zmiňovanou
skupinu.

Nedivme se, že populace
klesá a s ní i celková inteli-
gence. Domnívám se, že je to-
mu tak mnohdy právě proto, že
jsou v převaze ti, kteří uzná-
vají pouze průměrnost a ne-
dovolí dát průchod schopnos-
tem jiných. Ti jsou tím pádem
často i se svými přednostmi
„ušlapáni“ v davu nepřejíc-
ných a také závistivých lidí.
Myslíte si, že se mýlím? Nebo
máte obdobnou zkušenost?

Svůj názor vyjádřila stu-
dentka Gabriela Stašová, kte-
rá je studentkou Ostravské
univerzity v Ostravě a která v
průběhu svého studia absol-
vuje disciplíny cíleně vytvo-
řené pro studenty se specific-
kými vzdělávacími potřeba-
mi. Ty byly vytvořeny v rámci
projektu ESF – Operační pro-
gram vzdělávání pro konku-
renceschopnost – Kompetence
absolventů OU zaměřené na
rovnost příležitostí na trhu
práce, CZ.
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DRÁTĚNÝMI OBJEKTY zpříjemňují pobyt pacientům na kardiologii
ve Fakultní nemocnici v Ostravě-Porubě. Díla vyrobily děti ze ZUŠ H.
Salichové v Ostravě-Polance pod vedením Miroslavy Tychtářové.
Snímky: Ema Novotná, Ostrava

VAŠÍM OBJEKTIVEM

JARNÍ PŘÍRODA v okolí Ostravy.
Snímky: Maria K. Chlebek, Ostrava


